

<https://www.facebook.com/ACISUiTMENS/>

Akademi Pengajian Islam Kontemporari UiTM Cawangan Negeri Sembilan

BIL: 39/2022



# Buletin

e-ISSN: 2600-8289

Jamadilawal - Jamadilakhir 1443/ Januari 2022

# ACIS

# DIPLOMASI DI ERA NABI MUHAMMAD SAW

eISSN 2600-8289



9 772600 828001

# Diplomasi di Era NABI MUHAMMAD SAW

Oleh: **Normaisarah binti Othman**

Pensyarah Akademi Pengajian Islam Kontemporari. UiTM Cawangan Negeri Sembilan

## PENGENALAN

Dalam buku yang dikarang oleh Michael H. Hart (1992) iaitu *The 100: A Ranking of the Most Influential Persons in History* meletakkan Nabi Muhammad SAW sebagai tokoh pertama yang paling berpengaruh dalam sejarah manusia. Penulisannya mengejutkan sebahagian orang dan sebilangan pihak mempersoalkan keputusannya itu. Bagi Hart (1992), pilihannya ke atas Muhammad SAW sebagai tokoh yang paling berpengaruh dalam sejarah berbanding Jesus dan Moses merupakan keputusan yang kekal dan tidak akan berubah. Beliau berpendapat Nabi Muhammad SAW merupakan sosok yang berjaya dan cemerlang dalam lapangan agama dan sekular (pemerintahan). Sepanjang pemerhatian dan pengkajian yang dilakukan, Nabi Muhammad SAW didakwa sebagai pengasas agama Islam (tanggapan beliau) dan ajaran agama ini merupakan di antara yang terbesar yang mempunyai pengikut yang ramai. Selain itu, Hart (1992) turut menegaskan bahawa Nabi Muhammad SAW merupakan ketua pemimpin politik yang sangat cemerlang. Jika diperhatikan dengan teliti, majoriti tokoh yang disenaraikan dalam 100 orang paling berpengaruh tersebut mempunyai kelebihan dilahirkan dan dibesarkan dalam suasana masyarakat sudah mencapai peradaban yang tinggi tetapi berbeza dengan suasana Nabi Muhammad SAW pada ketika itu iaitu tahun 590 masihi yang masih lagi dibelenggu dengan situasi peradaban yang mundur, gelap dan tidak teratur.

Peranan Nabi Muhammad SAW tidak terhad hanya sebagai ketua agama bahkan baginda adalah pemimpin negara, komander perang, hakim, kaunselor, ketua pentadbiran dan negarawan. Sebagai pemimpin negara, baginda berupaya menyebarkan ajaran Islam ke serata pelosok semenanjung Arab dengan pelbagai pendekatan antaranya adalah dengan berdiplomasi. Gaya diplomasi yang ditunjukkan oleh Nabi Muhammad SAW adalah sangat penting kerana mengandungi interaksi yang berkesan, tegas dan sopan. Kebijaksanaan baginda berdiplomasi terserlah antaranya ketika menghantar para diplomat ke pelbagai negara. Pemilihan diplomat, mekanisme yang digunakan, menyambut dan memberi hadiah, penguasaan bahasa asing dan kekebalan (immunities) adalah antara langkah dan strategi Nabi Muhammad SAW berdiplomasi dengan mengajak mereka menerima ajaran Islam justeru perkara ini wajar dikaji dengan lebih mendalam.

Diplomasi bukanlah sesuatu yang asing dalam kehidupan Nabi Muhammad SAW. Jika diteliti dengan mendalam, peristiwa diplomatik pertama yang berlaku dalam kehidupan baginda adalah sebelum baginda diangkat menjadi Rasul lagi iaitu ketika permasalahan perletakan Hajar al Aswad di Kaabah. Setiap kabilah mempertahankan hak masing-masing untuk meletakkan batu terhormat tersebut. Perbalahan dalam kalangan orang Quraisy telah berlanjutan selama berhari-hari dan hampir membawa kepada pembunuhan. Hasil kebijaksanaan Nabi Muhammad SAW yang memberikan cadangan bernas tanpa menyebelahi mana-mana pihak akhirnya berjaya menguruskan perbalahan tersebut

seterusnya mengelakkan daripada berlaku pertumpahan darah.

Selepas Nabi Muhammad SAW dilantik menjadi Rasul, baginda dan umat Islam yang sangat kecil jumlahnya ketika itu berhadapan dengan pelbagai mehnah (ujian) daripada penduduk Mekah sama ada daripada kalangan bangsawan mahupun orang awam. Namun demikian, Nabi Muhammad SAW berjaya mendidik para sahabat dengan kesabaran dan melakukan banyak pengorbanan demi memelihara iman dan masa depan Islam. Sepanjang berada di Mekah, pelbagai kaedah digunakan sama ada rundingan atau diplomasi terhadap penguasa, ketua-ketua kabilah dan golongan bangsawan Quraisy dalam mengajak mereka untuk beriman kepada Allah SWT dan Rasul. Dalam peristiwa penghijrahan Nabi Muhammad SAW ke kota Madinah, strategi yang teratur, diplomasi yang damai dan perjanjian yang dilakukan akhirnya terlaksana misi hijrah dengan berjaya dengan penduduk Madinah.

## DEFINISI DIPLOMASI

Menurut kamus Merriam Webster, diplomasi bermaksud seni dan praktis dalam mengendalikan rundingan antara negara. Selain itu, ensiklopedia Britannica menyatakan diplomasi merupakan metode yang akan mempengaruhi keputusan dan tindak-tanduk sesebuah negara melalui dialog, rundingan atau apa sahaja kaedah bagi mengelakkan peperangan dan keganasan. Diplomasi moden yang diamalkan pada hari ini di kebanyakan negara adalah produk yang dilahirkan di zaman pasca-renaissance yang mengikut sistem pemerintahan Eropah. Kini pada abad ke-20, amalan diplomasi yang muncul pada zaman pasca-renaissance tersebut telah diadaptasi di seluruh dunia bahkan bidang diplomasi ini telah berkembang dengan pesat dengan pelbagai kaedah dan metode seperti *summit meetings*, *international conference*, *parliamentary diplomacy* dan lain-lain lagi.

Bagi Lord Gore Booth (1997), diplomasi adalah aplikasi kepintaran dan kebijaksanaan dalam menjalankan hubungan rasmi antara kerajaan yang sudah merdeka dan ada beberapa keadaan menjalinkan hubungan dengan negara yang merdeka tetapi negara tersebut dikuasai oleh tangan atau kuasa lain dengan maksud dan tujuan untuk mencapai keamanan. Diplomasi juga boleh dianggap sebagai istilah yang diberikan kepada saluran rasmi perhubungan yang digunakan oleh ahli-ahli dalam sesebuah kerajaan dengan mengguna pakai istilah diplomat atau konsul. Kebiasaannya para diplomat atau konsul menikmati perlindungan peraturan-peraturan undang-undang khas serta bermastautin tetap di luar negara.

Semasa zaman awal kedatangan Islam, diplomasi dilaksanakan sebagai gantian kepada peperangan yang tercetus. Ia juga dijadikan sebagai perantaraan untuk menyampaikan mesej Islam sebelum peperangan bermula atau sebagai kaedah untuk bertukar-tukar tawanan perang selepas tamat pertempuran. Selain dari waktu peperangan, diplomasi juga dilakukan pada masa yang aman misalnya semasa peristiwa perjanjian yang ditandatangani oleh umat yang diwakili oleh Nabi Muhammad SAW dan penduduk Madinah

iaitu kaum Yahudi dan Nasrani.

Metode diplomasi merupakan salah satu cara untuk mengajak manusia untuk beriman kepada Allah SWT sekaligus menjadi salah satu daripada metode dakwah Rasulullah SAW. Selepas termeterainya Perjanjian Hudaibiyah dengan penduduk Mekah, Nabi Muhammad SAW telah menghantar enam orang diplomat Islam ke pelbagai negara bukan Islam seperti Rom, Parsi, Mesir, Ethiopia, Syria, Bahrain, Yaman dan Oman dengan mesej untuk berdakwah kepada mereka. Penghantaran mesej kepada kerajaan luar dari negara Madinah merupakan titik permulaan hubungan luar negara Islam dengan negara bukan Islam.

Diplomasi Islam menurut Afzal Iqbal (2000) adalah merupakan sarana untuk mencapai tujuan dan sesuatu yang bersih serta jujur. Tambahan lagi, diplomasi selalunya bertujuan untuk mencari jalan persetujuan tetapi mencapai persefahaman demi kedamaian adalah lebih diutamakan. Terdapat di dalam al Quran, ayat-ayat yang menerangkan cara terbaik untuk mengajak manusia beriman kepada jalan Allah dengan menggunakan hikmah, nasihat dan berbincang/berdialog dengan baik.

*"Serulah (manusia) kepada jalan Tuhan-mu dengan hikmah, nasihat yang baik dan berdialoglah bersama mereka dengan cara yang baik. Sesungguhnya Tuhanmu Dialah yang lebih mengetahui tentang siapa yang tersesat dari jalan-Nya dan Dialah yang lebih mengetahui orang-orang yang mendapat petunjuk".* (Surah An-Nahl: 125)

Berdialog atau berbincang di sini dapat difahami dengan mengaitkan kaedah diplomasi yang telah Nabi Muhammad SAW laksanakan. Selain itu, terdapat ayat lain yang menyebut, jika orang Islam diminta untuk berunding ketika berlaku peperangan, mereka hendaklah berunding dengan aman. *"Dan jika mereka condong kepada perdamaian, maka condonglah kepadanya dan bertawakkallah kepada Allah. Sesungguhnya Dialah yang Maha mendengar lagi Maha mengetahui".* (Surah Al-Anfal: 61)

## **PENDEKATAN RASULULLAH SAW DALAM PELAKSANAAN HUBUNGAN DIPLOMATIK**

Terdapat beberapa pendekatan dan elemen penting yang boleh dibincangkan berdasarkan amalan yang dilakukan oleh Rasulullah SAW semasa menjalin hubungan diplomatik dengan wilayah-wilayah bukan Islam seperti Rom, Parsi, Oman, Bahrain dan lain-lain lagi. Antaranya dijelaskan seperti berikut:

### **1. Pemilihan Diplomat**

Setiap calon diplomat yang dipilih oleh Nabi Muhammad SAW merupakan mereka yang benar-benar layak dan berkredibiliti membawa tanggungjawab dan cabaran yang besar untuk berhadapan dengan raja dan pemerintah yang bukan Islam sekaligus mengajak mereka untuk beriman kepada Allah SWT. Terdapat dua ciri penting yang perlu ada pada seorang diplomat iaitu pendidikan dan penampilan luaran. Pendidikan di sini merujuk kepada diplomat yang mempunyai latar belakang pendidikan dan pengetahuan yang layak diiktiraf oleh orang lain. Selain itu, diplomat haruslah memiliki kepintaran yang tinggi, mampu menangani perkara yang datang secara spontan, mampu berbahas dengan baik dan mempunyai keberanian menyempurnakan tugas yang diberikan. Penampilan luaran pula merujuk kepada memiliki nama yang indah, wajah yang tampan dan badan yang perkasa. Para raja dan pemerintah yang menerima diplomat dan mempunyai ciri yang dinyatakan di atas tidak akan berpaling muka ketika menerima kehadiran mereka. Dihyah bin Khalifa pernah dihantar menjadi diplomat

ke Rom. Semasa Dihyah bin Khalifa berada di Syam, dikatakan semua wanita yang mengasingkan diri daripada pandangan umum akan keluar dari rumah mereka semata-mata untuk menatap wajah tampan Dihyah bin Khalifa.

### **2. Pengutusan Surat**

Surat atau warkah merupakan medium yang utama digunakan bagi menjayakan aktiviti diplomasi. Tujuan utama surat diutuskan adalah untuk mengajak raja-raja dan pemerintah agar mengikut ajaran Islam. Oleh kerana penulisan surat kepada raja dan pemerintah luar adalah urusan yang penting, sebuah diwan (jabatan) telah dibangunkan untuk menguruskan surat-surat rasmi dan dokumen diplomatik dengan fungsi menghantar surat dan menerima maklum balas daripada mereka. Ketika Nabi Muhammad SAW hendak menulis surat untuk diberikan kepada raja dan para pemerintah yang berada di luar kota Madinah, baginda telah dinasihatkan bahawa golongan bangsawan ini tidak akan menerima surat-surat yang tidak bercap mohor. Setelah Nabi Muhammad SAW mendengar perkhabaran tersebut maka baginda telah menggunakan mohor yang diperbuat dari perak dan diukir di atasnya lafaz "Muhammad Rasulullah". Pada setiap pendahuluan warkah yang diutuskan, terdapat perbezaan dalam penyebutan sapaan terhadap penerima warkah. Nabi Muhammad SAW memulakan interaksi dengan memberikan sapaan penghormatan sesuai dengan budaya para raja dan pemerintah dengan menyebut kemuliaan mereka yang kebanyakannya merupakan raja dan pemerintah dari Rom, Parsi, Abyssinia (Habsyah) dan Mesir. Bagi raja-raja berbangsa Arab pula, Nabi Muhammad SAW tidak menyebutkan sapaan penghormatan, sebaliknya cukup dengan menyebut nama secara langsung disertai dengan nama ayah mereka dan ini berkait rapat dengan norma kebudayaan bangsa Arab.

### **3. Menerima dan Memberi Hadiah**

Telah direkodkan bahawa Nabi Muhammad SAW telah menyediakan tempat khas di salah satu bahagian masjidnya yang dinamakan *Ustuwanaat Al Wufuud* iaitu tiang para diplomat yang mana di bahagian ini dijadikan tempat untuk menerima rombongan yang datang dari luar kota Madinah. Selain itu, galakan memberi hadiah adalah amalan yang dianjurkan oleh Islam. Nabi Muhammad SAW adalah sebaik-baik tauladan kerana sehingga hampir waktu kewafatannya, baginda masih mengingatkan para sahabat untuk memberi hadiah kepada delegasi yang datang sebagaimana yang telah dibuat oleh Rasulullah sebelum itu. Nabi Muhammad SAW turut menerima pemberian hadiah daripada kalangan raja dan pemerintah negara luar seperti dari Parsi dan Rom.

### **4. Menguasai Bahasa Asing**

Penguasaan bahasa asing adalah antara kriteria utama seorang diplomat dan ianya penting kepada kedua-dua belah pihak bagi memahami maksud yang hendak disampaikan. Maka kefasihan menguasai bahasa asing adalah sesuatu yang kritikal dan tidak boleh dipertikaikan lagi. Nabi Muhammad SAW telah mengarahkan Zaid bin Thabit untuk belajar Bahasa Ibrani (Yahudi) kerana Nabi Muhammad SAW tidak mempercayai tulisan yang ditulis oleh orang Yahudi. Oleh kerana itu, perlunya seseorang untuk menguasai bahasa asing untuk penyampaian mesej yang jelas dan terhindar daripada sebarang tipu daya. Zaid bin Thabit terkenal dalam kalangan para sahabat sebagai seorang yang pakar dalam menguasai bahasa Parsi, Rom, Abyssinia (Habsyah) dan Koptik.

## 5. Kekebalan (Immunities)

Kekebalan bermaksud pengecualian daripada bidang kuasa tempatan yang dinikmati oleh diplomat dalam melaksanakan tugas mereka serta menjaga maruah mereka sebagai orang yang mewakili pemerintahan atau kerajaan yang menghantar. Jika ditelusuri sejarah yang lalu, kekebalan diplomat telah diakui dalam kebanyakan tamadun yang lalu. Fungsi mereka adalah menyampaikan berita atau maklumat serta mengekalkan hubungan antara negara termasuklah memberikan perlindungan tempat atau keselamatan sepanjang perjalanan para diplomat. Walau bagaimanapun, empayar besar seperti China, India dan Mediteranian yang memiliki kuasa yang besar memperlihatkan penurunan perlindungan kepada para diplomat. Di zaman Rasulullah SAW, tiada seorang pun dalam kalangan diplomat yang telah dihantar dan kemudiannya dibunuh atau dipenjarakan. Mereka bahkan kembali dengan keadaan yang baik dan membawa pesanan daripada pemerintah dan raja yang telah mereka temui. Walaupun terdapat dua maklum balas pemerintah yang diterima adalah kasar tetapi selebihnya adalah lebih bersikap lemah lembut. Ayat 6 daripada surah at-Taubah merupakan dalil yang menguatkan lagi konsep imuniti dalam Islam. Apabila seorang musyrikin meminta perlindungan (imuniti), umat Islam perlu memenuhi permintaannya supaya dengan kelakuan ini mereka akan tertarik dengan ayat Allah SWT.

## PENUTUP

Diplomasi yang dilaksanakan oleh Nabi Muhammad SAW memperlihatkan keunggulan yang ideal dalam sejarah diplomasi manusia dan menjadi sangat signifikan kerana ia berlaku pada kurun ke-7 di mana Tanah Arab sebelum kedatangan Islam berada dalam ketidakadilan, penganiayaan dan masalah sosial yang teruk. Manakala empayar Rom pula, berhadapan dengan keadaan yang mundur, peperangan dan pelbagai masalah lagi. Di tengah-tengah keadaan manusia yang memiliki tahap yang rendah dalam pemikiran, pengurusan, pentadbiran serta undang-undang dan peraturan yang berat sebelah, Islam muncul melalui utusan yang diutuskan Allah SWT iaitu Nabi Muhammad SAW. Nabi Muhammad SAW bukan sahaja mengubah pegangan manusia bahkan berlakunya perubahan yang besar dalam pelbagai aspek kehidupan ke arah yang lebih teratur, adil dan saksama, kebebasan dan perlindungan. Aspek diplomasi yang dibincangkan dalam penulisan ini ingin merakamkan manifestasi ajaran Islam yang sentiasa menekankan prinsip keadilan serta memelihara persaudaraan dan persamaan manusia sejagat. Hal ini juga merupakan sebahagian daripada sumbangan baginda kepada politik negara yang menggambarkan kemurahan serta keunggulan Nabi Muhammad SAW sebagai seorang negarawan yang memiliki kebijaksanaan yang luar biasa.

## RUJUKAN

- Afzal Iqbal. 1992. *Diplomacy In Early Islam*. Kuala Lumpur: International Islamic University Malaysia.
- Bijan Bidibad. 2012. *Diplomacy Principles: An Islamic Sufi*. Article in *International Journal of Law and Management*.  
<http://www.researchgate.net/publication/235321904>
- G.R. Berridge, Maurice Keens-Soper dan T.G. Otte. 2001. *Diplomatic Theory from Machiavelli to Kissinger*. Great Britain: Palgrave Macmillan.
- Husain Jaez al Mutairi. 2015. *Origin and Development of Diplomatic Immunities in Islam and International Laws*. Proceeding – Kuala Lumpur International Business, Economics and Law Conference 6. Vol. 4. April 18 – 19, 2015. Kuala Lumpur, Malaysia.
- Mahmoud Yousefvand. 2012. *Diplomatic Negotiations from Islamic Point of View*. 2(1), 309 – 317.
- Majid Khadduri. 1962, *War and Peace in the Law of Islam*. Oxford University Press: London.
- Muhammad Basheer Adisa Ismail. 2012. *Islamic Diplomatic Law and International Diplomatic Law; A Ques for Compatibility*. Tesis Ph.D. University of Hull.
- Muhammad Husain Haekal. 2008. *Sejarah Hidup Muhammad*. Jakarta: Indonesia. Ter. Ali Audah
- Sofiyyur Rahman Al-Mubarakfuri. 2005. *Al-Raheeq Al-Makhtum* Terj. Selangor: Pustaka Buku Putih
- Ubaidillah. 2018. *Bahasa Diplomasi Nabi Muhammad SAW*. ALFAZ (Arabic Literature for Academic Zealots). Vol. 6, No. 2.
- Wang Yong Bao @Ahmed Musa *Diplomacy*. 2009. *Theory and Practice in Islam*. Kuala Lumpur: International Islamic University Malaysia Press.
- Watt, Montgomery, 1959. *Muhammad at Medina*. Oxford at The Clarendon Press London.